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El PSM i Entesa per Mallorca signen un acord que enforteix el
projecte nacionalista i progressista
 

El PSM i Entesa per Mallorca han signat avui el document de l’acord per a un projecte de futur valent i ambiciós que deixa
enrere el passat i mira el futur amb la confiança de seguir consolidant l’espai del mallorquinisme polític progressista que
representen els dos partits.

Biel Barceló, secretari general del PSM-EN, i Biel Huguet, president d’Entesa per Mallorca, han explicat públicament els
principis d’aquest acord que passen per defensar conjuntament un projecte polític "que dóna resposta a la greu crisi
econòmica i social que vivim, mentre retornarà la credibilitat de les institucions i en la participació política".

“Avui presentem l’acord polític que assenta les bases per a la unificació de l’espai nacionalista i mallorquinista”. Biel
Barceló ha reconegut queaquesta suma d’Entesa per Mallorca a la coalició ja establerta entre el PSM-EN i
INICIATIVAVERDS, “és la garantia per a conformar governs plurals, progressistes i ecosocialistes, perquè som la tercer
força política de Mallorca i les Illes Balears, la única capaç de fer front al bipartidisme empobridor dels partits espanyols”.

A més, Barceló ha assenyalat que la fita que avui s’ha presentat és la conseqüència d’un procés intern, ara ja madur, a partir
del qual s’estableix un projecte de coalició amb Entesa però que “ens durà en un futur proper a la confluència i la
reunificació d’aquest espai mallorquinsta i nacionalista”.

Per la seva part, el president d’Entesa per Mallorca, Biel Huguet, ha incidit en què aquest és “un acord amb vocació de servei
al país, lliure de quotes i interessos partidistes, fruit de la convicció i fet des de la generositat i la confiança mútua”. 
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Biel Barceló: “mentre la dreta es divideix, nosaltres sumam per
construir el país”
 

La  Federació PSM-Entesa Nacionalista ha proclamat avui Biel Barceló com a  candidat a la Presidència del Govern. La
federació nacionalista  integrada pel PSM de Mallorca, el PSM de Menorca i l’Entesa Nacionalista  i Ecologista d’Eivissa
(ENE), a més d’agrupacions locals com ara Unió  Independents d’Artà i Assemblea per Sant Joan, ha celebrat avui al Parc 
Bit de Palma la Convenció Federal per preparar les properes eleccions al  Parlament de les Illes Balears. En l’acte han
intervingut els candidats  d’ENE al Parlament (Maurici Cuesta) i del PSM de Menorca al Parlament  (Nel Martí) i al Consell
(Maite Salord). També ha intervingut el  candidat del PSM de Mallorca al Consell (Joan Font), i ha tancat l’acte  Biel
Barceló.

Barceló ha afirmat que la Federació PSM-Entesa Nacionalista, amb presència a totes les illes, és “l’única força política capaç
de fer front a un bipartidisme empobridor d’un PP i un PSOE que no creuen en les Illes Balears com a país, i som els únics
que podem aturar un govern de la dreta”. Del PSOE ha criticat que hagi “claudicat” davant els poders financers i que estigui
aplicant, des del govern espanyol, polítiques neoliberals (ha fet referència a la reestructuració del sistema financer i a la
política energètica). Del PP ha criticat la seva “deriva cap a posicions cada vegada més centralistes i antimallorquines”, amb
“líders que han fet bandera de la seva ignorància” (en referència al president popular, J.R. Bauzá). I ha afegit que “mentre PP
i PSOE discuteixen si els seus imputats en casos de corrupció han d’anar en llistes o simplement han d’anar a declarar als
jutjats, nosaltres som els únics que podem dir amb el cap ben alt que no en tenim cap, d’imputats, ni dins ni fora de les
llistes”.

El Consell Polític del PSM-EN aprova l’acord amb Entesa per Mallorca

Prèviament a la reunió de la Convenció Federal, el Consell de Direcció Política del PSM-EN de Mallorca aprovava la
proposta d’acord amb Entesa per Mallorca, que té dos punts principals: en primer lloc, incorporar a Entesa a la coalició
PSM-INICIATIVAVERDS. En segon lloc, impulsar, immediatament després de les eleccions de maig, un “procés per
convergir en un projecte polític gran, estable i sòlid”, que reunifiqui l’espai del mallorquinisme progressista. La proposta ha
estat aprovada per un 84% dels vots favorables, front a un 12% d’abstencions i un 4% de vots en contra.

Biel Barceló s’ha referit a aquest acord en el seu discurs: “mentre la dreta es presenta més dividida que mai, amb escissions
del sector regionalista, i els regionalistes no s’entenen entre ells, nosaltres avui sumam i feim créixer el nacionalisme
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progressista per construir el país”.
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El PSM-INICIATIVAVERDS presenta al·legacions per
recuperar el projecte de la Via Connectora pactat el 2008
 

El candidat de la coalició a la batlia de Palma i secretari general del PSM de Ciutat, Antoni Verger, i el vicecoordinador
d’INICIATIVAVERDS, Antoni Seguí, han entregat avui al registre del Consell de Mallorca les al·legacions en nom de la
coalició de Palma per tal de reconduir el projecte de construcció de la via connectora per tal que s’ajusti a l’acord al que va
arribar dins el pacte de govern l’any 2008.

“Compartim la necessitat de millorar els accessos a Palma però no podem consentir la transformació radical que ha sofert el
disseny del projecte”. Verger reconeix la importància d’agilitzar els accessos a Ciutat però assegura que no a qualsevol preu,
ja que assegura que el projecte presentat pel departament d’Obres Públiques ”s’ha convertit en una autèntica autopista”.

“No podem consentir aquest impacte paisatgístic i el consum de territori que suposa el projecte actual. Per això presentam
al·legacions per tal de replantejar dels criteris de disseny de la via connectora en tots els trams, al mateix temps que
consideram imprescindible que el projecte es sotmeti a la consideració de la Comissió Balear de Medi Ambient d’acord amb
l’annex 2 de la llei d’impacte ambiental 11/2006, també en tots els seus trams”. 

“Confiam en el redimensionament de la via per evitar el greu impacte ambiental, territorial i paisatgístic que suposa l’actual
projecte de la via connectora, però tal i com preveia el previst des del 2008”.

El líder de PSM-INICIATIVAVERDS de Palma ha recordat davant els mitjans de comunicació que tant el president del
Govern, Francesc Antich, durant una sessió parlamentària, com la mateixa presidenta del Consell durant la presentació inicial
del projecte, tots dos durant l’octubre de 2008 van assegurar que es tractava d’un carretera convencional desdoblada. “No
sabem què ha passat durant aquest temps perquè ara s’hagi transformat radicalment el projecte, i confiam en replantejar el
projecte actualment en licitació perquè nosaltres sí consideram rellevants les paraules del president Antich i el que va dir la
presidenta del Consell de Mallorca”.
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Sampol proposa derogar la correcció del dèficit tarifari per
"injusta i absurda"
 

El senador del PSM-EN, Pere Sampol, proposa dues iniciatives per intentar corregir les decisions “inexplicables” del govern
espanyol pel que fa al sector elèctric. Per una part, demà defensarà dins la comissió d’Economia del Senat una esmena al
Projecte de Llei complementària d’Economia Sostenible per tal de derogar el Real Decret-Llei 14/2010 sobre mesures
urgents per a la correcció del dèficit tarifari del sector elèctric.

D’altra banda, Sampol ha explicat en roda de premsa junt amb el secretari general del PSM-EN, Biel Barceló, que defensarà
una moció per instar a la creació d’una ponència d’estudi de la realitat del sector per tal d’establir una nova manera de
calcular el preu de l’electricitat. Així, Sampol, amb aquestes propostes posa en evidència la desorientació en les decisions del
govern espanyol ja que tan sols beneficien a les empreses hidroelèctriques i nuclears, “les úniques que obtenen beneficis
espectaculars”.

“És molt greu el que està passant , i no està justificat que un govern socialista afavoreixi grans empreses multinacionals, amb
paradisos fiscals reconeguts i que reparteixen enormes beneficis, mentre contracten ex presidents com José María Aznar i
Felipe Gonzàlez. I tot això, al mateix temps que pugen un 11% el preu de la llum als consumidors”.

Sampol denuncia que amb el Real Decret-Llei 12/2010, de 23 de desembre, para la correcció del dèficit tarifari es
responsabilitza en exclusiva al sector de l’energia fotovoltaica “mentre les nuclears i hidroelèctriques venen l’electricitat a
un preu molt superior als seus costos”.

“Tenint en compte el sistema elèctric espanyol, les decisions de l’executiu socialista són inexplicables i fins i tot absurdes
perquè el sistema tarifari actual és pervers”. Sampol, per això, aposta per la creació d’una ponència que estableixi un càlcul
just del preu de l’electricitat.

D’aquesta manera es podrà compensar la greu situació de supervivència de les empreses dedicades a les renovables ja que
han vist com es reduïen les primes exponencialment. Fet, però, que ha permès obrir un debat a nivell estatal i europeu sobre
la relació dels govern amb les energies renovables i menys contaminants.

En aquest sentit, Biel Barceló lamenta que el govern espanyol “no faci una aposta clara i a llarg termini per les energies
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renovables, sinó tot el contrari, al posar traves al seu desenvolupament”.
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PSM-INICIATIVAVERDS vol evitar les prospeccions
petrolíferes davant les costes de les Illes Balears
 

El PSM-Entesa Nacionalista i INICIATIVAVERDS, a través dels representants institucionals del BLOC per Mallorca i
PSM-Verds al Parlament de les Illes Balears i al Senat, presentaran iniciatives parlamentàries per impedir les prospeccions
petrolíferes davant les costes de les Illes Balears. Així ho han explicat en roda de premsa el portaveu parlamentari Biel
Barceló, el senador nacionalista Pere Sampol i el diputat ecologista Miquel Àngel Llauger.

Els representants de la coalició nacionalista i ecosocialista han presentat una esmena a la llei d'economia social, que
presentarà Pere Sampol al Senat, que té com a objectiu la derogació dels decrets del Govern espanyol que permet els treballs
de prospecció petrolífera entre les costes del País Valencià i l'illa d'Eivissa. Així mateix, el grup parlamentari del
BLOC-PSM-Verds al Parlament presentarà una proposició no de llei perquè la Cambra legislativa balear es pronunciï a favor
de la derogació d'aquests decrets.

Biel Barceló ha alertat de l'impacte negatiu que aquests treballs tendrien per al medi ambient, així com per a l'activitat
pesquera i turística. Barceló també ha remarcat que "el Govern espanyol en cap moment ha demanat cap tipus d'autorització
al Govern de les Illes Balears, ni hi ha fet cap tipus de consulta sobre aquesta qüestió". Llauger ha afirmat que les
prospeccions petrolíferes són inassumibles des dels punts de vista ambiental i turístic, i ha afirmat que "l'economia del petroli
ha de començar a ser una economia del passat". Per la seva banda, Sampol ha criticat el "nou desbarat del Govern del PSOE",
i ha afirmat que "el petroli sempre es podrà comprar; el que no es pot comprar és un medi ambient net i unes platges netes:
això no té preu".

Adjuntam el text de la iniciativa legislativa del senador Sampol i de la proposició no de llei del grup del BLOC-PSM-Verds
al Parlament. També adjuntam un mapa amb la zona aproximada on tendria lloc una de les prospeccions petrolíferes.
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Sampol considera "un perill" les prospeccions petrolíferes al
Mediterrani
 

El senador autonòmic per les Balears Pere Sampol demanarà al Govern explicacions sobre les raons que han motivat
l'autorització per realitzar estudis de prospecció a la recerca d'hidrocarburs en aigües del Mediterrani, en constituir, al seu
parer, un "perill" per a l'economia turística i el ecosistema tant de l'arxipèlag balear com la Comunitat Valenciana.

Sampol ha detallat que està recopilant informació sobre l'autorització de prospeccions de cara a registrar una sèrie de
preguntes parlamentàries i es planteja, fins i tot, presentar una moció per instar el Govern a reconsiderar la seva postura. El
senador del PSM-EN, ha dit que la possibilitat de fer prospeccions en aigües de la Mediterrània suposen un "autèntic perill"
per al centre de l'economia turística de les Balears i el País Valencià. 

"Aquest tipus d'infraestructures són totalment incompatibles amb el medi natural de la zona", ha sostingut Sampol per cridar
l'atenció sobre el "risc" que comporta les prospeccions atès que, tot i que es prenguin les mesures de seguretat necessària,
poden succeir "accidents naturals" que comportin abocaments contaminants. "A més, ja sabem com se les gasten algunes
petrolieres", ha comentat el senador balear en referència a l'abocament de cru que va esdevenir en el Golf de Mèxic.

 

D'altra banda, Sampol ha aconseguit els suports necessaris dur endavant una esmena que pretén suprimir un decret-llei
"injust" que agreuja la situació de les empreses que inverteixen en les energies renovables i beneficia a les grans
hidroelèctriques i nuclears. La Comissió d’Economia de la Cambra Alta ha acceptat a tràmit una esmena, dins la Llei
complementària d'Economia Sostenible i que es debatrà la setmana vinent en sessió plenària al Senat, que pretén derogar el
Real Decret-Llei 14/2010 sobre mesures urgents per a la correcció del dèficit tarifari del sector elèctric.

 

L'esmena s'ha aprovat amb els vots favorables dels senadors del BNG i del grup parlamentari popular. Mentre, el PSOE i CIU
han emès el seu vot en contra de regular un sistema injust que responsabilitza principalment les empreses productores

page 9 / 24



NÃºmero 43: Dilluns, 21 de Febrer de 2011

d’energia fotovoltaica del dèficit elèctric.

 

Això, mentre les grans empreses elèctriques, principalment hidroelètriques i nuclears, es beneficien del sistema de càlcul del
preu de l’electricitat i per tant mantenen el seus marges de beneficis sense cap incidència. 
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Xisca Vives presenta el nou reglament de la Llei de Comerç
 

El text final del nou reglament de la Llei de Comerç, redactat per la Conselleria de Comerç, Indústria i Energia, prohibeix que
els comerços de les illes hagin de tancar tres dies festius consecutius i que, per tant, en cas de donar-se aquesta circumstància,
un d'ells haurà de formar part del calendari de vuit dies d'obertura autoritzada.

Així ho estableix el reglament que desenvolupa la Llei de Comerç, aprovada el desembre de 2009, i que ha presentat en roda
de premsa la titular d'aquest departament, Xesca Vives junt amb el director general de Comerç, Pere Trias.

Vives ha explicat que aquest apartat del reglament pretén evitar que els comerciants de les illes es vegin obligats a tancar els
seus establiments quan coincideixen en dies consecutius els festius fixats per l'Estat, la comunitat i l'ajuntament en el qual es
trobin.

Venda ambulant

D'altra banda, el reglament també regula els sistemes de concessió de llicències i adjudicació de les parades de venda
ambulant en mercats periòdics. En aquest article de l'articulat es faciliten els criteris en l'atorgament de les autoritzacions i es
fixa la durada, que com a mínim haurà de ser de deu anys prorrogables.

Vives ha incidit que aquesta concessió per deu anys es fa per garantir al comerç que podrà rendibilitzar la inversió realitzada
per obtenir la concessió, així com per assegurar la seva continuïtat. La consellera ha assenyalat que en el cas dels mercats i
fires artesanals, el reglament també obliga que es reservi el 75% de l'espai del mateix o comerciants que tinguin la
denominació d'artesans per tal d'assegurar que es tracta d '"una fira artesanal de veritat ".

Un altre dels punts del reglament fa referència a la regulació dels períodes de promocions i ofertes previs a les rebaixes. En
aquest sentit, s'apunta que durant el període de promoció, els grans establiments no podran tenir oferts més del 25% dels seus
productes i la resta de comerços no més del 50%.

A més, es defineix el concepte de venda de promoció o d'oferta com aquell que té per finalitat donar a conèixer un nou article
o producte per augmentar les seves vendes, mentre que en les rebaixes es tracta de productes ja ofertats amb anterioritat i que
queden en estoc .
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Així mateix, s'incorpora una disposició addicional a l'apartat de la Llei que obliga a tots els nous grans establiments a
disposar en la seva edificació d'una dotació mínima d'aparcaments. En aquest sentit, s'autoritza a aquells grans establiments
que no disposen d'espai suficient en el propi edifici de disposar d'aquestes plaça sin espais públics o privats ubicats en un radi
màxim de 300 metres. 

El director general de Comerç, d'altra banda, posat en valor la col.laboració entre els municipis i el Govern per a
l'actualització del registre de comerços, que fins ara era competència de la Conselleria, però en el que a partir d'ara
participaran també els ajuntaments donant part cada any de les altes i baixes que s'han produït. 

Vives ha destacat que el desenvolupament d'aquest reglament va ser un dels compromisos electorals del Govern i ha afegit
que per ser aprovat de manera definitiva haurà de ser ratificat properament pel Consell Econòmic i Social i pel Consell
Consultiu.
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El Parlament insta al govern espanyol a crear societats
individuals per a gestionar els aeroports de les Illes Baleares
 

El  diputat Miquel Àngel Llauger ha defensat avui dins la Comissió  d’Assuptes Institucionals del Parlament de les Illes
Balears una  Proposició No de Llei per tal d’instar al govern espanyol a concretar un  un model de gestió aeroportuària
consensuat amb el Govern.

El  text, que s’ha aprovat íntegrament i de forma unànime, a més posa de  manifesta la necessitat i la urgència d’aquesta
gestió pròpia per tal de  “prioritzar el servei públic per sobre dels intressos d’empreses  privades, i alhora que permeti tenir
una estratègia aeroportuària  plenament descentralitzada”.

Llauger  ha recordat l’anunci del govern espanyol sobre l’inici d’un procés de  privatització dels principals aeroports de
l’Estat, entre els quals hi  podria haver els de les Balears, mentre ha reconegut que els aeroports  són de vital importància per
al motor econòmic de les illes, com és el  turisme.

“Necessitam  tenir capacitat de decisió sobre les estratègies, la gestió i  l’administració dels nostres aeroports per seguir sent
competitius i  prioritzar la rendibilitat d’aquestes infraestructures en funció de les  necessitats de mobilitat i de foment de
l’economia de les Illes  Balears”.

Això,  el mateix dia que el Ministre de Foment, José Blanco, confirma que el  procés de privatització del 49% d’AENA
segueix el seu camí ja que en les  properes setmanes, ha dit durant la sessió al Congrés dels Diputats, es  traurà a concurs
l’assessoria legal, estratègica i la de valoració per  determinar el disseny de la privatització.

Amb aquesta Proposició No de Llei, a més, s'han transaccionat tres punts proposats per grup Mixt sobre la mateixa qüestió.   

 

page 13 / 24



NÃºmero 43: Dilluns, 21 de Febrer de 2011

Mateu Marcús signa la recepció de les obres del Castell d’Alaró
 

  

El president de la Fundació del Castell d’Alaró i candidat del PSM a la batlia del municipi, Mateu Marcús, va signar aquesta
setmana passada la recepció de les obres de reforma del Castell de mans de la consellera insular de Medi Ambient, Marilena
Tugores.

Marcús es mostrà satisfet per la finalització d’un projecte de restauració que s’ha allargat molt en el temps però que donarà
els seus fruits a partir del mes de setembre. Fins llavors no es calcula que es pugui disposar el mobiliari per culpa de
“problemes administratius”, segons va reconèixer la mateixa consellera en la presentació davant els mitjans.

El president de la Fundació, a més, va explicar que degut a l’escassetat d’aigua al Castell la capacitat inicial de l’hostatgeria
s’ha reduït de 60 a 30 persones que es podran quedar a dormir per dia. Marcús calcula que amb aquesta reforma es duplicarà
el nombre de persones que pernoctaran. “Ara més de 25.000 persones visiten en Castell a l’any, i tan sols 1.000 s’hi queden
a dormir. Amb aquesta reforma ho podran fer més de 2.000 persones.”

L’àrea insular de Medi Ambient que gestiona Caterina Amengual ha estat l’encarregada d’executar i dirigir l’obra. A partir
d’ara serà la Fundació l’encarregada de la gestió de les pernoctacions quan el servei es posi en marxa a partir del setembre.

A continuació, podeu consultar el suplement del diari Ultima Hora sobre el Castell d'Alaró publicat el passat 17 de febrer.
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PSM-INICIATIVAVERDS deixa sense senyal les seves webs en
protesta pel cessament de les emissions de TV3 al País Valencià
 

La coalició PSM-INICIATIVAVERDS se solidaritza amb el poble valencià arran del cessament de les emissions de TV3 al
País Valencià per les amenaces de multes per part de la Generalitat Valenciana governada pel PP de Francisco Camps.

Per això, el passat divendres 18 de febrer, un dia després de l'apagada de la senyal, les web del PSM i de la coalició van
romandre inactives i sense senyal, una iniciativa espontània que va nèixer de la necessitat de sumar-se a les reivindicacions i
els suports necessaris per recuperar les emissions de TV3 al País Valencià. 
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Els diputats del PSM i INICIATIVAVERDS han compartit
impressions amb els joves sahrauís acampats al passeig del Born 
 

  

Els diputats del PSM i INICIATIVAVERDS han acudit avui a la haima que els joves sahrauís tenen ubicada al passeig del
Born de Palma. Biel Barceló, Eduard Riudavets, Fina Santiago, Miquel Àngel Llauger i Antoni Alorda hi han acudit
acompanyats per la diputada d'Eivissa pel Canvi Marian Suàrez, després de la sessió plenària del Parlament. 

 

Els grup de joves sahrauís, que des del passat 4 de febrer han instal·lat una haima al centre de Palma, han convidat els
diputats a cuscús, mentre els nacionalistes i ecosocialistes han contribuït a l'àpat amb dolços per als postres. Durant el dinar,
han intercanviat impressions sobre la situació del poble sahrauí, i sobre la perspectiva que tenen els joves sahrauís que viuen
a les Illes Balears sobre la lluita per la independència del seu poble.

 

El passat 4 de febrer una vintena de joves va acampar al passeig del Born, amb l'objectiu de reclamar al Govern central que
doni asil als 22 sahrauís arribats a Canàries el mes de gener i exigeixi al Marroc l'alliberament de tots els presos polítics,
sense que de moment cap responsable del govern espanyol s'hagi interessat per ells. 
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dBalears es fa ressò de la Proposició No de Llei del BLOC pel
reconeixement del genocidi armeni
 

A continuació, podeu consultar el text íntegre publicat pel Diari de Balears el passat dia 13 de febrer sobre el repercussió
mediàtica de la Proposició No de Llei impulsada pel grup parlamentari del BLOC i PSM-Verds que va aprovar de forma
unànime el Parlament de les Illes Balears.

Una iniciativa del Parlament contra el genocidi armeni indigna Turquia

La Cambra va reconèixer com a “genocidi” l’extermini d’un milió i mig de
persones per part dels otomans a principi del segle XX

Enric Borràs |    13/02/2011 |    Vistes: 150

 

El Govern turc ha fet arribar una queixa al Parlament. En una carta oficial l'ambaixador turc a Espanya, Ender Arat,  diu
que "la decisió que el Parlament de les Illes Balears va adoptar el  14 de desembre en relació amb l'anomenat genocidi
armeni" els ha causat  "consternació i dolor". Sense anomenar-la directament  en cap moment, Arat fa referència a una
proposició no de llei, aprovada  per unanimitat, que reconeix que la mort d'un milió i mig d'armenis a  mans dels turcs
otomans a principi del segle XX va ser un genocidi, tot i  que el Govern turc ho nega.

La proposició, aprovada en la Comissió de drets humans a petició del Bloc, no va causar cap discussió: tots els grups hi 
estaven a favor. El diputat que l'havia impulsada, Miquel Àngel Llauger,  va admetre quan la va defensar que tot plegat era
una qüestió que podia  sonar "llunyana", però que ja s'ha debatut a molts parlaments del món i  continua sent d'actualitat,
"perquè per als armenis és una qüestió de  vital importància".

L'ambaixador, en canvi, apunta que el Govern turc lamenta la decisió,  "encara que fos presa com un fet consumat resultant
d'iniciatives de  petits grups radicals", amb referència al Bloc. A més, insisteix en la versió oficial de l'Administració turca: 
allò va ser un "episodi concret de la Primera Guerra Mundial" que "va  ser tràgic per als armenis, però que també ho va ser
per als turcs".  Així mateix, la carta, que va arribar a la Cambra balear el 31 de gener,  assenyala que "la ingerència de
parlaments estrangers no ajuda a la normalització de les relacions turcoarmènies".  Remarca que així es "fa el joc" a "cercles
nacionalistes radicals" que  volen rompre el procés de pau entre Turquia i Armènia.

La carta de l'ambaixador és força dura, però Llauger ja es podia  esperar una resposta d'aquesta mena. Segons consta en el
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diari de  sessions del Parlament, Llauger va indicar, quan es va aprovar la  proposició no de llei: "Cada vegada que hi ha un
reconeixement  institucional del genocidi, ells (el Govern turc) ho atribueixen a una conspiració internacional antiturca".
Tanmateix, va afegir que la qüestió no es pot deixar de  banda, perquè "Turquia és un país que vol ser incorporat no només a
la  Unió Europea, sinó que vol ser incorporat a la modernitat i a les  democràcies". Perquè ho pugui fer, va subratllar, se li ha
d'exigir que  faci aquest "reconeixement històric".

Quan es va aprovar la proposició no de llei, el diputat socialista Miquel Àngel Coll va assegurar que el reconeixement era
"una qüestió de justícia i  solidaritat" i la diputada popular Sandra Morell recordà que, quan va  passar el genocidi, "el Govern
turc va iniciar una política de negació  dels fets".

Agraïment armeni

La iniciativa del Bloc, però, no ha causat malestar a tothom. L'ambaixador de la República d'Armènia a Espanya, Khoren
Terterian, fou més ràpid que el turc i a principi de gener ja féu arribar una carta d'agraïment a la Cambra de les Illes
Balears. Hi recordava que molts armenis que  viuen a l'Estat són successors de "víctimes de l'enorme delicte comès a  la
Turquia otomana fa nou dècades".

L'ambaixador armeni també va voler donar les gràcies als diputats "per no haver deixat caure en l'oblit la memòria de tantes 
víctimes innocents i per haver mostrat un gran valor moral i polític".

El reconeixement, que segurament és entre les proposicions no de llei  del Parlament que han causat més ressò internacional,
també va ser ben  rebut pels mitjans de comunicació armenis, alguns dels quals destacaren  que s'havia pres per unanimitat i
que es feia d'acord amb la Convenció de les Nacions Unides per a la prevenció i el càstig del crim del genocidi.

La proposició no de llei es va aprovar amb motiu del noranta-cinquè aniversari del genocidi armeni,  que es considera que
començà el 1915, sota l'Imperi Otomà, tot i que  s'allargà fins que ja governava l'Administració de Mustafà Kemal  Atatürk,
fundador la República de Turquia.

Segons el text de la iniciativa, es calcula que van perdre la vida un  milió i mig d'armenis durant les detencions, deportacions i
matances  que van succeir en l'actual territori de Turquia entre 1915 i 1921.  També s'hi diu que 1.200.000 armenis en
pogueren fugir.  Afegeix que "el reconeixement d'aquests fets com a genocidi és  necessari per preservar la memòria de les
víctimes" i per "prevenir" que  torni a passar res semblant. En concret, el Parlament va acordar  reconèixer que aquests fets
"tenen la consideració d'un veritable  genocidi". A més, la Cambra manifestava "la necessitat de preservar la  memòria de les
víctimes del genocidi armeni per tal de mantenir viu el  rebuig més ferm a les violacions dels drets humans".

1.500.000 morts silenciades

El Parlament Europeu, l'Associació internacional d'acadèmics del  genocidi, el Senat dels EUA i una vintena d'estats tenen
clar que  l'Imperi Otomà -predecessor de l'actual Turquia- va executar un  extermini sistemàtic del poble armeni entre el 1915
i el 1923. A més, ho  han expressat formalment amb declaracions com la del Parlament de les  Illes Balears. Amb tot, el
Govern turc ho continua negant i no dubta a  pressionar les administracions que reconeixen el genocidi armeni.

Segons l'Executiu turc, és veritat que molts armenis van morir en  aquelles dates, però assegura que va ser a causa de la I
Guerra Mundial i  que també hi va haver moltes víctimes turques. A més, afirma que les  xifres de morts armenis són
exagerades. Ara, aquesta versió no convenç a  tothom:�a diversos estats es persegueix la negació del genocidi armeni  de la
mateixa manera que és delicte negar l'holocaust nazi.

L'Institut i Museu del genocidi armeni (genocide-museum.am) calcula  que moriren un milió i mig d'armenis a mans de
l'aparell estatal otomà a  través d'una estratègia planificada. Segons els acadèmics, a principi  del segle XX�hi havia devers
dos milions d'armenis dins les fronteres de  l'Imperi Otomà, però, quan va esclatar la gran guerra, el Govern estava  entossudit
a salvar les restes de l'Imperi Otomà amb una política  expansionista. Un dels obstacles principals eren les minories ètniques, 
d'entre les quals destacava l'armènia, amb idioma i costums propis i de  religió cristiana. El 1911 s'havia decidit deportar tots
els armenis de  l'Armènia oriental a l'oest de Turquia i la I Guerra Mundial es va  convertir en un bon escenari per dur la
deportació a la pràctica.
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El 24 d'abril de 1915 les autoritats otomanes varen arrestar i  executar centenars d'intel·lectuals armenis. Segons els
historiadors, un  poc més tard es van reclutar a la força 60.000 armenis per a l'Exèrcit  turc, molts dels quals resultaren
executats una mica més tard. Els  estudiosos situen la tercera fase del genocidi en les matances i  deportacions forçades per
traslladar la minoria armènia als deserts de  Síria. Durant aquestes partides, centenars de milers d'armenis moriren  de gana,
malaltia, cansament o, directament, a mans de soldats i  gendarmes turcs. Desenes de milers d'armenis varen ser forçats a 
convertir-se a l'islam i també hi va haver milers de violacions. Malgrat  les fotografies i documents que acrediten el genocidi,
Turquia continua  negant-lo.

 

page 19 / 24



NÃºmero 43: Dilluns, 21 de Febrer de 2011

El PSM de Porreres celebra les obres de darrere La Creu per
restituir la memòria de les víctimes del feixisme
 

  

A Porreres no sols patiren la repressió, la barbàrie i l’assassinat persones del nostre poble, sinó que foren, per desgràcia,
moltes més d’arreu de Mallorca. Ja és hora de donar a conèixer el lloc i el nom de les víctimes i que se puguin recordar a un
lloc digne on familiars i altres ciutadans puguin, sempre que vulguin, fer-los el merescut homenatge. No oblidem que, al
marge de qüestions històriques i polítiques,  el culte als nostres morts és un fet cultural que emocionalment esdevé necessari.

El PSM de Porreres vol manifestar la seva satisfacció sobre l’inici de les obres per endreçar l’espai de darrere La Creu, lloc
on foren afusellats ciutadans i ciutadanes republicans durant la guerra civil espanyola (1936-1939). El mes de gener de 2008,
els regidors del PSM van presentar una moció en aquest sentit a la sessió plenària de l’Ajuntament que va ser aprovada.
Encara que sigui tres anys més tard, ens enorgulleix haver fet possible aquesta fita històrica.

A la moció que es va presentar, a més de la demanda de dignificació del lloc, pavimentació i retolació, també es demanava
“Encomanar una placa i posar-la amb tots els noms dels homes i les dones que moriren allà i dels porrerencs que moriren a
altres indrets per la mateixa causa, ja que injustament no han pogut tenir mai el seu nom a una tomba pròpia o familiar”.
Aquest punt es va haver d’eliminar en la negociació per poder-la aprovar. Des del nostre partit continuarem amb aquesta
demanda que consideram del tot justa. És també una actuació a hores d’ara ben urgent perquè els familiars més pròxims,
després de transcorreguts 75 anys, siguin a temps d’honrar els seus familiars.

IES Porreres

D'altra banda, l'agrupació municipal es va pronunciar la setmana passada sobre la situació a l'IES de Porreres, instant al
departament d'Eduació a cercar una solució urgent, a la vegada que van considerar prioritari garantir la  convivència entre els
alumnes i l’equip de direcció, a la vegada  exigeix l’aplicació del Projecte Lingüístic del centre

"Lamentam que la situació de conflicte a l’Institut  d’Educació Secundària hagi copsat l’actualitat de la premsa arran dels 
problemes en l’ús de la llengua i per les accions del seu equip directiu  en relació a l’alumnat i a l’equip de professorat. Els
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problemes,  segons les informacions que ens han arribat, no són només referits a la  llengua, sinó també a altres aspectes
educatius i socioculturals, com  també a la manca de gestió democràtica del dia a dia del centre i de  rigor a l’hora d’aplicar
la normativa interna vigent.

Aquest  centre, de creació relativament recent, funcionava de manera bastant  satisfactòria abans d’aquest curs escolar i
d’aquest nou equip directiu,  segons es comentava entre les famílies, l’alumnat i també el  professorat que hi ha treballat. Ara
la seva imatge es veu malmesa de  manera que fa perillar la confiança de les famílies cap a aquest centre i  cap al col·lectiu
docent.

Consideram  que l’administració educativa ha de posar remei com més aviat millor a  aquesta situació que afecta el clima del
centre, la necessària  coherència de les accions educatives i l’aprenentatge i la convivència  d’alumnat, professorat i
famílies."
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'PP-PSOE: ofensiva contra l'autogovern i contra els drets socials'
 

  

Fa temps que des dels JEN-PSM avisam del perill d'involució autonòmica; les declaracions del president Zapatero al
Financial Times amenaçant amb tutelar econòmicament les CCAA o les d'Aznar i González Pons afirmant la inviabilitat del
sistema i la necessitat de retornar competències a l'Estat ens estan donant la raó. I sense pretensions sibil·lítiques, encara ens
atrevim a dir que en plouran de més madures: amb el bonisme del PSOE o amb la versió bèstia del PP, s'intentarà
recentralitzar Espanya i fer de les autonomies ens gestors sense capacitat de decidir.

Evidentment, no és la primera ofensiva espanyolista que patim: la dreta i l'esquerra espanyola se solen posar d'acord a l'hora
de defensar l'essència pàtria (seva). Exemples en tenim molts: la LOAPA els anys 80, la Llei de Partits a principis de segle o
els pactes de govern a Navarra i País Basc més recentment. Amb l'excusa de la crisi van i aniran llançant missatges que calen
i calaran a certs sectors, com a preludi de l'atac final.

 
A més, atacar les autonomies és sucumbir a les tesis més neoliberals, actitud habitual en un PSOE que ja és poc més que
“PE”: el gruix de la despesa autonòmica es destina a sanitat, educació i serveis socials. És aquesta despesa que volen limitar?

 
El gran malgastador de l'estat és l'Estat: el deute públic a Espanya està al voltant del 75% del PIB, mentre que el deute de les
autonomies només n'és el 10%. L'Estat no ha fet els deures: no ha eliminat els ministeris de les competències transferides,
manté un sistema provincial completament obsolet, i perpetua una administració mastodòntica i improductiva. I són els dos
partits majoritaris a nivell estatal els que van crear la desraó territorial que entronitzà el “café para todos”.

 
Que un president amb el mal currículum econòmic de Zapatero s'atreveixi a dir que ha de tutelar els comptes del nostre país
em fa riure. On podríem ser si hagués assumit abans que estàvem en crisi? On podríem ser si la milionada del PlanE s'hagués
invertit en economia productiva i no en allargar l'agonia del sector de la construcció? Què podríem fer ara amb els 2500€ per
fill o els 400€ que va donar a tothom, ho necessitàs o no? Què podríem fer ara amb els doblers que es recaptava amb l'impost
de patrimoni abans d'eliminar-lo? Aquestes mesures per ventura li han permès guanyar eleccions, però han fet que la crisi
global hagi penetrat en el moll de l'os de l'economia espanyola.

 
Del PP ni en parlem: resulta còmic rebre lliçons de gestió d'un partit incapaç d'evitar que els càrrecs que col·loca en els
executius saquegin les arques públiques.
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Evidentment hem de treballar per fer front a la crisi, però no acceptarem altra tutela que la dels nostres ciutadans. El
jovent dels Països Catalans posarem peu fiter a qualsevol intent recentralitzador, i per això necessitam que a les pròximes
eleccions autonòmiques i locals els partits sobiranistes obtenguin un paper decisiu i no deixar el nostre govern en mans de
partits-sucursals.
 
I si segueixen pel camí de no acceptar-nos, de negar-nos el dret de comandar a ca nostra, que no passin pena, podem partir
d'aquesta Espanya que tanmateix mai ha mirat amb massa bons ulls la seva diversitat nacional; no és de bona educació quedar
on no et volen.

Lluís Enric Apesteguia

Secretari General dels JEN-PSM
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